
Nouzový stav? Jaký nouzový stav??? Je
zarážející, že ani po dvou letech si
neprostudovali zákon! kroutí hlavou a běduje
bývalý náčelník Vojenské zpravodajské služby
Šándor
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ČESKO: Pokud je situace opravdu tak vážná, proč hejtmani nevyhlásí stav nebezpečí, diví se generál
v záloze Andor Šándor. Znamená to, že stále neznají legislativu? Nebo je v tom politika?

Bývalý náčelník Vojenské zpravodajské služby reagoval na současnou poptávku v některých krajích
po tom, aby vláda vyhlásila nouzový stav. Příčinou mají být přeplněné nemocnice. Andora Šándora
však zaráží, proč hejtmani dotčených krajů nevyhlásí stav nebezpečí. Zákon jim to totiž umožňuje.

„Je zarážející, že ani téměř dvouletá pandemie nevedla k tomu, aby si politici prostudovali zákon
240/2000 O krizovém řízení. Jak jinak si lze vysvětlit, že moravští hejtmani volají po vyhlášení
nouzového stavu, aniž by vyhlásili Stav nebezpečí, což ze zákona mohou udělat, a tak mít možnost
efektivněji řešit problém svého kraje, pokud je situace u nich natolik vážná,“ napsal Šándor na
Facebook.

Stav nebezpečí v souladu s § 3 odst. 1 krizového zákona vyhlašuje hejtman, „jsou-li ohroženy životy,
zdraví, majetek, životní prostředí, pokud nedosahuje intenzita ohrožení značného rozsahu a není
možné odvrátit ohrožení běžnou činností správních úřadů, orgánů krajů a obcí, složek integrovaného
záchranného systému nebo subjektů kritické infrastruktury“.
Rozhodnutí o vyhlášení stavu nebezpečí musí obsahovat krizová opatření a jejich rozsah. Stav
nebezpečí lze vyhlásit nejvýše na 30 dní a jeho eventuální prodloužení musí odsouhlasit vláda.

Podle § 14 odst. 4 je hejtman za stavu nebezpečí mimo jiné oprávněn nařídit pracovní povinnost,
pracovní výpomoc nebo poskytnutí věcného prostředku pro řešení krizové situace či „přednostní
zásobování dětských, zdravotnických a sociálních zařízení a ozbrojených sil, bezpečnostních sborů
nebo složek integrovaného záchranného systému, podílejících se na plnění krizových opatření, a v
nezbytném rozsahu také prvků kritické infrastruktury“.
Ze zákona, není-li možné odvrátit vzniklé ohrožení v rámci stavu nebezpečí, vyhlašuje vláda z
vlastního podnětu či na návrh hejtmana kraje (nebo pražského primátora) nouzový stav. V případě
vyhlášení nouzového stavu může vláda nařízením zavést regulační opatření v hospodářské oblasti.
V diskuzi u Šándora na Facebooku jeden z uživatelů vyslovil domněnku, že za snahu o vyhlášení
nouzového stavu může politikaření ze strany nastupující vládní koalice.

„Většina hejtmanů je z koalice Spolu21. Jsem tedy zvědav, že až budou na stole opatření, která třeba
zase nezafungují, jestli budou řvát ‚za to může Fiala‘,“ napsal uživatel.
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Připomeňme, že jedním z hlavních stoupenců vyhlášení nouzového stavu na území celé České
republiky byl hejtman Jihomoravského kraje Jan Grolich (KDU-ČSL).

„Stav nebezpečí se používá, když je nějaký lokální problém, typicky u nás tornádo,“ vysvětlil svůj
postoj v pondělním rozhovoru pro Deník N. „Když je ovšem krizový stav, který přesahuje hranice
kraje, a my se teď tady bavíme automaticky o celé Moravě a už i o jižních Čechách, tomu odpovídá
čtyři nebo pět stavů nebezpečí v jednotlivých krajích. A to už je nouzový stav,“ doplnil.

Nouzový stav se odkládá

O nutnosti vyhlášení nouzového stavu hovořila v pondělí hlavní hygienička Pavla Svrčinová i mluvčí
ministerstva zdravotnictví. Motivovali to nedostatkem personálu v nemocnicích. Proti tomu se
postavili ministr školství Robert Plaga (za ANO) i ministr vnitra Jan Hamáček (ČSSD), podle kterého
by stačilo, aby hejtmani vyhlásili stav nebezpečí.
https://twitter.com/ZdenekHrib/status/1463085782520975368?ref_src=twsrc%5Etfw%7Ctwcamp%5
Etweetembed%7Ctwterm%5E1463085782520975368%7Ctwgr%5E%7Ctwcon%5Es1_c10&ref_url=h
ttps%3A%2F%2Fcz.sputniknews.com%2F20211123%2Fnouzovy-stav-ani-po-dvou-letech-si-
neprostudovali-zakon-beduje-sandor-16615876.html
Premiér Andrej Babiš uvedl, že pokud by se situace změnila a hejtmani nouzový stav žádali, vláda je
připravena zasednout.
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